
UNA MARINA DEL SEGLE XXI 
 

La nostra benvolguda escola La Marina duu ja moltes dècades donant servei a la comunitat per a la que va nàixer. 

Moltes generacions han passat per aquestes aules i fins i tot molts edificis ha albergat dites aules configurant així 

una part d’història viva del nostre districte marítim i per tant de la nostra ciutat de Castelló. 

L’actual edifici, tot i que bonic i funcional, va acomplint una edat (ara en juny 22 anyets) i encara que es van fent 

millores i es van ficant pegats, hi ha parts que no responen a les necessitats que demanda el nostre alumnat, l’entorn 

i els nous usos pedagògics.  

Algunes d’aquestes necessitats es van cobrint pels serveis de manteniment de l’ajuntament, altres per Conselleria i 

d’altres ens fem càrrec en el centre que mitjançant una bona gestió i la participació en projectes subvencionats pot 

enllestir despeses de tant en tant.  

Però arribats a aquest punt i arreplegant diverses mancances que arrossega el centre pràcticament des de que es va 

obrir volem fem servir aquesta iniciativa municipal per a exposar la nostra problemàtica i les nostres necessitats i 

que es puguen així esmenar per tal d’oferir un millor servei a la comunitat que en fa ús. 

Fem doncs recull de les necessitats i proposta de millora per a cada problemàtica: 

- Un problema es va assenyalar des de pràcticament l’estrena del centre va ser el de la sobreexposició a la calor i al 

sol durant els mesos de setembre i octubre i d’abril, maig i sobre tot, juny. L’orientació sud dels patis d’infantil i 

Primària així com la falta d’edificis al voltant del centre provoca que aquestos espais estiguen molt exposats al sol i la 

calor.  

Això, que es una benedicció en èpoques més fresquetes, és un gran problema en els mesos que hem referit.  

Des de els primers instants es va detectar el problema i al llarg d’aquests anys primer el centre i després 

l’ajuntament hem anat configurant unes àrees d’ombra mitjançant la instal·lació d’una sèrie de tendals que ens 

donen servei en les èpoques més caloroses.  

Val a dir que l’Ajuntament ofereix un bon servei quant a l’arreplega de les lones i la instal·lació de les mateixes quan 

li demanem des del centre i que això allarga la vida de les lones però aquestes, com totes les coses en aquesta vida, 

es desgasten i perden resistència i, com ha passat enguany, si ven un temporal de vent, acaben desgarrant-se i hem 

de retirar-les per que no representen un perill per als usuaris amb la qual cosa perdem els espais d’ombra. 

 



Es per això que una de les despeses que 

volem proposar estaria dirigida a substituir 

aquestes lones per altres o per un material 

més dur i fixe per tal que els xiquets no es 

cogueren els mesos en que el sol treballe de 

valent. Per altres substitucions que hem dut a 

terme ja sabem que estaria resolt amb vora 

els deu mil euros i ficar “onduline” o un 

sistema fixe similar vint mil.   

 

 

- Un altre problema que ha anat succeint des de quasi la inauguració de les instal·lacions és l’alenament constant 

dels patis per joves de diferents edats que boten la tanca i, a més de jugar a futbol en el pati, realitzen tota mena 

d’actes vandàlics, des de consumir begudes alcohòliques i fumar cànnabis i derivats en els columpis d’infantil 

deixant-se després les restes escampades per on caiguen amb el consegüent perill per als xiquets que es poden tallar 

amb els vidres de les ampolles trencades o intoxicar-se amb les colilles dels porros, passant per trencaments de 

mobiliari com ara quan van trencar a pedrades tots els vidres i els mecanismes de làmines de totes les classes 

d’infantil, o quan arranquen trossos de la caseta de jocs d’infantil, les finestres del vestuaris del pati de primària o les 

reixes de ventilació dels soterrani també en eixe pati,... Hem patit furts com quan van entrar en un aula d’infantil i es 

van endur un pc sencer, i fins i tot pujen per les terrasses dels sostre (recordem que un xiquet es va matar quan es va 

desplomar des de la coberta quan passejava inexplicablement per allí).  

Tots aquest fets són més o menys  molestos o indesitjables però hi ha un fet que a més de recurrent suposa una greu 

dificultat per al funcionament normal del centre. És el que fa referència als  problemes de salubritat que suposa el 

gairebé costum diari d’aquestos individus de fer les seues necessitats (líquides i sòlides) en la porta d'accés al gimnàs 

aprofitant-se del racó que es forma entre la porta del gimnàs i el magatzem de material. L'aspecte, la olor i la 

insalubritat doncs d'aquest espai, que és part del pati i és punt de trànsit obligatori per accedir al gimnàs i al 

menjador, es insuportable i representa un perill per a la salut pública tot i els esforços de les netejadores que cada 

matí intenten netejar l'estultícia amb aigua i tota classe de productes de neteja (lleixiu, amoníac, ...) que tampoc són 



molt saludables en un entorn escolar i que de pas lleven temps a les mateixes netejadores per a dedicar-se a la 

neteja d’altres indrets del centre que es veuen perjudicats per la reiterada pèrdua de temps en aquest tema.  

 

Tots aquest fets han estat denunciats a l’ajuntament reiteradament mitjançant el representant del  Consell Escolar o 

amb escrits adreçats i entregats en el registre d’entrada i alguna vegada han disposat dispositius de vigilància policial 

que han pogut pal·liar temporalment l’embrutiment 

Tots aquest fets han estat denunciats a l’ajuntament reiteradament mitjançant el representant del  Consell Escolar o 

amb escrits adreçats i entregats en el registre d’entrada i alguna vegada han disposat dispositius de vigilància policial 

que han pogut pal·liar temporalment l’embrutiment però que han tornat a intensificar-se quan la policia deixava de 

rondar el centre amb assiduïtat. 

No podem continuar així, les autoritats haurien de denunciar als que ho fan, multar a qui bota la tanca i en fa un mal 

us de les instal·lacions, i prendre més mesures punitives però en tant algú es faça càrrec i no faça desistiment de  

funcions volem ficar una solució que impedeix accedir a aquest passadís a ningú i que es tractaria de col·locar unes 

tanques fixes per a cobrir l’espai entre columnes i una porta en la rampa que permeta l’accés a la porxada i al centre 

amb normalitat. És possible que els vàndals continuen fent les seues coses en altres punts del pati però amb aquesta 

mesura aconseguiríem que no fora en un lloc tant de pas i que, am més, està assignat als més menudets de primària.  

Aquestes tanques s’han pressupostat ja i ens les farien per una xifra al voltant de sis mil euros.  

Enreixar una part del pati no sembla una mesura molt agradable i reialment no ho és però donada l’excepcionalitat 

de la situació, el risc per a la salut i la passivitat dels que haurien d’aturar-lo no trobem altra solució i ja que podria 

fer-se realitat, de seguida hem cavil·lat diverses mesures que podrien enriquir el nostre pati pedagògicament.  

Una d’elles consisteix en aprofitar les parets que quedarien protegides d’actes vandàlics i de les inclemències 

meteorològiques penjant pissarres grans a la alçada dels alumnes per a que les pogueren fer servir en els patis amb 

la confecció de murals efímers o per a practicar l’escriptura de manera voluntària, també col·locaríem unes 

prestatgeries d’obra per a fer una biblioteca de pati on, per torns rotatius, uns grups de bibliotecaris alumnes les 



abastiren de llibres i revistes per a qui volgués llegir en els patis. A tal efecte compraríem un bancs per als lectors o 

els faríem també d’obra per a la qual cosa tot plegat hem estimat una quantitat vora els tres mil euros. 

En fi, faríem de la necessitat virtut i d’un fet lamentable evolucionaríem cap a un pati més artístic i pedagògic.  

-  Altra vessant de millora estaria encaminada a optimitzar les condicions lumíniques dins de les aules de la planta 

baixa i del primer pis. 

Des de l’estrena de l’edifici hem contat en aquestes aules amb uns dispositius de lames que servien per a regular la 

llum en eixes aules. Després d’uns anys de bon funcionament van començar els problemes en les lames que 

sotmeses a rescalfament continu, a la força del vent de llevant i a actes vandàlics es van anar trencant o 

empitjoraren les seues prestacions. En un principi el manteniment de l’Ajuntament es feia càrrec d’alguna reparació 

però fa anys ja que estan totalment deixades de tal forma que el centre ha adquirit “stores” enrotllables en  moltes 

d’aquestes aules per tal de protegir-se de la llum i de la calor que en ocasions pot resultar excessiva o molesta però 

que no arreglen el problema al cent per cent. 

A més a més, amb l’actualització del centre i l’aposta per les noves tecnologies es van adquirir i instal·lar projectors, 

ordinadors i pissarres electròniques portàtils en totes les aules i el problema de la manca de persianes es va fer 

encara més palès per a aquestes dotze aules de tal forma que molts mestres han d’abandonar la idea de projectar 

material audiovisual perquè la lluminositat en les aules no permet que es puga vore el que es projecta en la majoria 

d’hores lectives. 

Tot plegat ens ha fet plantejar-nos instal·lar persianes perquè ara hi ha solucions tècniques que possibiliten fer-ho 

sense fer obres i a resultes dels pressupostos que hem demanat podem dir que amb vora onze mil euros tindríem el 

problema resolt.  

- També tenim la problemàtica dels murets que delimiten els espais del pati d’infantil. 

Hem fet arribar ja a l’ajuntament que en les últimes dates estem enregistrant casos d'alumnes d'infantil que es 

fereixen i es fan malbé en els cants de les rajoles que composen els murets que delimiten els espais en el pati 

d'infantil, sobre tot en aquelles cantonades que s'han desconxat pel pas del temps i que provoca superfícies 

especialment esmolades o en els pics que queden en els cantons de les rajoles on acaben els murs (adjuntem fotos 

d'alguns dels casos per a il·lustrar la problemàtica). 

Donada l'alta incidència i la gravetat d'alguns d'aquets incidents (adjuntem fotos d'alumnes ferits) proposem 

mesures estructurals per a evitar-los a banda de les mesures temporals que ja estem arbitrant.  

Bàsicament seria l’eliminació de tots els murets de l’espai central del pati conservant amb mesures de seguretat els 

dels corralets.  

En aquest espai que quedaria obert es podrien disposar diversos jocs, activitats i àmbits alternatius que 

possibilitaren als xiquets alternatives als jocs tradicionals que ja gasten.  

Ja s’ha obert un període de consulta a pares professorat i a qui vulgui col·laborar aportant idees i hem arreplegat 

grans idees a les que després hauríem de donar forma amb l’ajut de tècnics però estem parlant de fer un pati ple 

d’espais, en llocs sobre la vida real (cuina, mercat, ...), altres destinats a la psicomotricitat, altres a habilitats 

cognitives (laberints, jocs d’ingeni,...), en fi un pati del segle XXI alternatiu i segur. 

Tot plegat, eliminació dels murets i compra i col·locació de materials alternatius calculem també estaria al voltant de 

deu mil euros.  

Finalment també ampliaríem el pati de primària aprofitant unes terrasses que tenim en la primera planta que ja 

estan preparades d’obra per a fer tancaments i ficar-les sostre.  



  

En aquestos espais col·locaríem zones de relax (amb bancs, divans, ...), zones d’oci esportiu (taula de ping-pong, 

futbolí,...), zona de llocs de taula (escacs, trivial, ...) que podrien gestionar els alumnes tutoritzats pels mestres. Amb 

aquest amplíssim espai guanyariem unes zones d’oci alterantives per a oferir més varietat i qualitat en l’oci dels 

xiquets i a més guanyaríem zones cobertes protegides de les inclemències del temps per a albergar a tot l’alumnat 

en dies de pluja i que no s’hagin de quedar en classe.  

Aquest tancament amb sostre i vallat de seguretat i per a impedir l’accés quan el centre estiguera tancat i amb els 

jocs i zones que hem assenyalat podria estar vora els vint mil euros.     



Així estaríem parlant d’una quantitat entre sisanta i setanta mil euros que destinaríem, com hem explicat, a fer més 

habitable, segur, dinàmic, enriquidor, sostenible i divertit els espais d’esbarjo dels alumnes del centre i per tant 

creiem que les nostres peticions estan en sintonia amb l’esperit de la convocatòria a la referim aquest projecte per la 

qual cosa ens inscrivim i fem la petició, per a que siga ponderada per les autoritats i la ciutadania i se’ns concedeixen 

les ajudes necessàries per a dur-les a terme. 

 

   

   


